“一带一路”蓝色合作成果清单

一、高峰论坛期间和前夕签署的双边合作文件
（1） 中国自然资源部与印度尼西亚海洋渔业部签署关于海洋领域合作的执行安排。
（2） 中国自然资源部与越南自然资源环境部签署关于北部湾海洋及岛屿环境综合管理合作研究的协议。
（3） 中国自然资源部与阿根廷科技创新部签署自然资源领域科学技术合作谅解备忘录。
（4） [bookmark: _GoBack]中华人民共和国政府与智利共和国政府签署关于南极合作的谅解备忘录。
二、中方打出的合作举措
（5） 持续实施中国政府海洋奖学金项目，为共建“一带一路”国家提供海洋学位奖学金名额。持续开设海洋和地学能力建设培训班，未来3年为“一带一路”沿线国家提供500个培训名额。
（6） 持续与南海周边国家共建共享南海区域海啸预警中心，提供海啸预警服务，开展海啸预警技术培训和交流。
（7） 推出海洋发展合作支持项目。
（8） 提出小岛屿国家应对气候变化合作支持项目。
（9） 推动援助巴基斯坦瓜达尔海水淡化厂项目。
（10） 设立发展中国家水产养殖和渔业可持续发展人员培训计划。
（11） 倡议成立“中国-印度洋地区国家蓝色防灾减灾联盟”，提升海洋灾害应急响应效率，深化防灾减灾务实合作。
三、支持的合作平台
（12） 支持建设中非卫星遥感应用中心、中国-东盟卫星遥感应用中心。
（13） 推动在云南成立“中国-印度洋地区国家蓝色经济智库网络”。
（14） 建设中葡文化遗产保护科学“一带一路”联合实验室海洋文化遗产研究中心。
（15） 推动中国-太平洋岛国渔业合作发展论坛长效化机制化。
（16） 建设中国-东盟海水养殖技术“一带一路”联合实验室。
（17） 机制化举办“中国-印度洋地区发展合作论坛”。
（18） 与有关国家机制化举办中国-东南亚国家海洋合作论坛、全球滨海论坛、中非海洋科技论坛、中国-岛屿国家海洋合作高级别论坛、“一带一路”地学合作与矿业投资论坛。
（19） 机制化举办“海洋合作与治理论坛”。
四、合作项目清单
（20） 与孟加拉国合作编制《孟加拉国海岸带保护与利用规划》，与柬埔寨合作建设海岸带规划合作平台，开发海洋空间规划信息系统和海岛数据库，共同编制《高龙岛国家海洋公园保护与利用分区规划》。
（21） 与斐济、汤加、瓦努阿图等小岛屿国家合作开展海平面变化监测和影响评估研究，共同发布《气候变化下小岛屿国家海平面上升状况》。
（22） 与泰国自然资源与环境部、印度尼西亚国家研究创新署、柬埔寨环境部共同发起“蓝色市民”倡议，编制蓝色市民指南，举办蓝色市民能力建设培训。
（23） 与有关国家共同开展亚太地区微塑料空间分布动态分析研究，丰富微塑料区域检测方法，提升应对微塑料污染能力。
（24） 创建东南亚海洋环境预报系统，开展海洋联合观测与研究，提供海洋环境预报系统服务和产品。
（25） 与“一带一路”沿线国家共同制修订海水淡化相关ISO国际标准，推动标准互认。


Deliverables of the Belt and Road Blue Cooperation

I. Bilateral Cooperation Documents Signed During and Prior to the Forum
1. Implementation Arrangement on Marine Cooperation between the Ministry of Natural Resources of China and the Ministry of Maritime Affairs and Fisheries of Indonesia
2. Agreement on Cooperative Study on the Integrated Management of Marine and Island Environment in the Beibu Gulf between the Ministry of Natural Resources of China and the Ministry of Natural Resources and Environment of Vietnam
3. MOU on Cooperation in science and Technology in Natural Resources between the Ministry of Natural Resources of China and the Ministry of Science, Technology, and Innovation of Argentina 
4. MOU on Antarctic Cooperation between the Government of the People's Republic of China and the Government of the Republic of Chile
II. Cooperation initiatives launched by China
5. Continue the implementation of Marine Scholarship of China, which offers scholarships for marine studies to the Belt and Road.Cooperative Partners; Sustain the provision of capacity-building training courses in oceanography and geoscience, with 500 training places allocated to the Belt and Road Cooperative Partners in the next three years.
6. Maintain collaboration with neighboring countries in the South China Sea to establish and facilitate the South China Sea Tsunami Advisory Center, delivering tsunami warning services, and conducting training and exchanges on tsunami warning technology.
7. Introduce assistance program for marine development cooperation.
8. Propose assistance program for the cooperation with small island states on addressing climate change.
9. Promote assistance for the construction of the Gwadar desalination plant project in Pakistan.
10. Establish training program for personnel in aquaculture and sustainable development of fisheries from developing countries.
11. Advocate for the establishment of "China-Indian Ocean Region Blue Disaster Prevention and Mitigation Alliance", with the aim of enhancing the efficiency of emergency response to marine disasters and fostering pragmatic cooperation in disaster prevention and mitigation.
III. Cooperative Platforms supported by China
12. Support the establishment of the China-Africa Cooperation Center on Satellite Remote Sensing Application and the China-ASEAN Satellite Remote Sensing Application Center.
13. Drive the establishment of the China-Indian Ocean Region Blue Economy Think Tank Network in Yunnan province.
14. Construct the Marine Cultural Heritage Research Center of China-Portugal Joint Laboratory of Cultural Heritage Conservation Science supported by the Belt and Road Initiative.
15. Foster the long term and institutionalized organization of the China-Pacific Island Countries Forum on Fishery Cooperation and Development.
16. Establish the China-ASEAN "Belt and Road" Joint Laboratory of Mariculture Technology.
17. Regularly host the China-Indian Ocean Region Forum on Development Cooperation.
18. Regularly host the China-South East Asia Countries Maritime Cooperation Forum, World Coastal Forum, China-Africa Forum on Marine Science and Technology, China-Island Countries Marine Cooperation High-level Forum, and the “Belt and Road” Forum for International Geoscience Cooperation and Mining Investment with relevant countries.
19. Regularly host the Symposium on Global Maritime Cooperation and Ocean Governance.
IV. List of Cooperative Projects
20. Collaborate with Bangladesh to formulate the Coastal Zone Conservation and Utilization Plan for Bangladesh. Work with Cambodia to build a coastal zone planning cooperation platform, develop a marine spatial planning information system and islands database, and jointly formulate the Koh Rong National Marine Park Conservation and Utilization Zoning Plan.
21. Collaborate with Fiji, Tonga, Vanuatu, and other small island states to conduct sea level variation monitoring and impact assessment research, and jointly publish report on Sea Level Rise Status in Small Island States under Climate Change.
22. Initiate the Blue Citizen Initiative in collaboration with the Ministry of Natural Resources and Environment of Thailand, the National Research and Innovation Agency of Indonesia, and the Ministry of Environment of Cambodia. Compile a guidebook for Blue Citizen and organize capacity-building training courses for Blue Citizen.
23. Conduct collaborative research with relevant countries on the dynamic analysis of microplastic spatial distribution in the Asia-Pacific region, enrich regional detection methods for microplastics, and improve capabilities in addressing microplastic pollution.
24. Establish the Southeast Asia Ocean Environmental Forecast System, conduct joint ocean observations and research, and provide services and products of the Ocean Environmental Forecast System.
25. Collaborate with countries along the Belt and Road to develop and revise ISO international standards related to seawater desalination, and promote mutual recognition of the standards.
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